

## Wiss. Mitarbeit, Marburg

Marburg, Jan 08, 2018

Henning Engelke

Philipps-Universität Marburg, 01.04.2018-31.03.2021

Bewerbungsschluss: 29.01.2018

Am Fachbereich Germanistik und Kunstwissenschaften der Philipps-Universität Marburg, Institut für Medienwissenschaft, PD Dr. Henning Engelke, ist zum 01.04.2018 befristet bis 31.03.2021, soweit keine Qualifizierungsvorzeiten anzurechnen sind, die drittmitfinanzierte Teilzeitstelle (65 % der regelmäßigen Arbeitszeit) einer/eines

Wissenschaftlichen Mitarbeiterin / Mitarbeiters  
(Doktorandin / Doktorand)

zu besetzen. Die Eingruppierung erfolgt nach Entgeltgruppe 13 des Tarifvertrages des Landes Hessen.

Das Drittmittelprojekt „Transdisziplinäre Netzwerke des Medienwissens“ (Heisenberg-Projekt PD Dr. Henning Engelke) beschäftigt sich mit der Bedeutung von Forschungs-, Lehr- und Experimentalfilm für die konzeptuelle und ästhetische Formierung von wissenschaftlichem Wissen zu Wahrnehmung, Kommunikation und Medien (1950er bis 1970er Jahre).

Zu den Aufgaben gehören die inhaltliche und organisatorische Mitarbeit am Projekt sowie an projektbezogenen Workshops.

Im Rahmen der übertragenen Aufgaben wird die Möglichkeit zu eigenständiger wissenschaftlicher Arbeit geboten, die der eigenen wissenschaftlichen Qualifizierung dient. Die Befristung richtet sich nach § 2 Abs. 1 Satz 1 WissZeitVG.

Vorausgesetzt werden ein abgeschlossenes wissenschaftliches Hochschulstudium (Diplom, Master oder vergleichbar) in den Fächern Film- oder Medienwissenschaft, Kunstgeschichte, Visueller Anthropologie oder angrenzenden Feldern sowie ein Forschungsschwerpunkt im Bereich des nicht-fiktionalen Films. Die Bereitschaft zu transdisziplinärer und internationaler Zusammenarbeit sowie sehr gute Englischkenntnisse werden erwartet. Von Vorteil wäre ein thematischer Schwerpunkt des Dissertationsprojekts zu Forschungs-, Lehr- und/oder Experimentalfilm in europäischen Netzwerken des Medienwissens.

Nähere Informationen zum Projekt finden sich unter  
<https://www.uni-marburg.de/de/fb09/medienwissenschaft/forschung/projekte>.

Bei Fragen melden Sie sich bitte bei [Henning Engelke@staff.uni-marburg.de](mailto:Henning Engelke@staff.uni-marburg.de).

Wir fördern Frauen und fordern sie deshalb ausdrücklich zur Bewerbung auf. In Bereichen, in denen Frauen unterrepräsentiert sind, werden Frauen bei gleicher Eignung bevorzugt berücksichtigt. Bewerberinnen und Bewerber mit Kindern sind willkommen – die Philipps-Universität bekennt sich zum Ziel der familienfreundlichen Hochschule. Eine Reduzierung der Arbeitszeit ist grundsätzlich möglich. Bewerberinnen/Bewerber mit Behinderung im Sinne des SGB IX (§ 2, Abs. 2, 3) werden bei gleicher Eignung bevorzugt. Bewerbungs- und Vorstellungskosten werden nicht erstattet.

Bewerbungsunterlagen sind bis zum 29.01.2018 unter Angabe der Kennziffer fb09-0001-wmz-2018 ausschließlich als eine PDF-Datei an [Henning.Engelke@staff.uni-marburg.de](mailto:Henning.Engelke@staff.uni-marburg.de) zu senden.

--

The faculty of German Studies and Arts at Philipps-Universität Marburg, Department of Media Studies, PD Dr. Henning Engelke, invites applications for an externally funded

Research Assistant  
(PhD student).

The position is offered for a period of 3 years, assuming the candidate has not previously spent time for qualification elsewhere. The starting date is April 1st 2018. The position is part-time (65 % of regular working hours) with salary and benefits commensurate with a public service position in the state Hesse, Germany (TV-H E 13, 65 %).

The research project „Transdisciplinary Networks of Media Knowledge“ (Heisenberg Project PD Dr. Henning Engelke) examines how research film, educational film and experimental cinema conceptually and aesthetically shaped scientific knowledge on perception communication and media from the 1950s to the 1970s.

The successful candidate will be expected to participate in research activities and the organisation of project-specific workshops.

The position is limited to a time period deemed adequate for the completion of a doctoral degree. As part of the assigned duties, there will be ample opportunity to conduct the independent scientific research necessary for the completion of a doctorate. The limitation complies to § 2, 1 WissZeitVG.

Required qualifications include an MA (or equivalent qualification) in the fields of film or media studies, art history, visual anthropology or a related discipline and a research focus on non-fictional film. Willingness to engage in transdisciplinary research and excellent English skills are necessary. Applicants with a PhD project on networks of European research film, educational film and/or experimental cinema are particularly encouraged.

For more information on the research project see <https://www.uni-marburg.de/de/fb09/medienwissenschaft/forschung/projekte>. For any questions contact [Henning.Engelke@staff.uni-marburg.de](mailto:Henning.Engelke@staff.uni-marburg.de).

We actively support the professional development of junior researchers, e.g. by the offers of Marburg Research Academy (MARA), the International Office, the Higher Education Didactics Office

and the Human Resources Development Office.

We support women and strongly encourage them to apply. In areas where women are underrepresented, female applicants will be preferred in case of equal qualifications. Applicants with children are welcome – Philipps-University is certified as a family-friendly university. A reduction of working time is possible. Applicants with a disability as described in SGB IX (§ 2 Abs. 2, 3) will be preferred in case of equal qualifications. Application and interview costs can not be refunded.

Please send your application, including a cover letter, CV, academic certificates and a synopsis of the PhD project (2 pages) mentioning registration number fb09-0001-wmz- 2018 as a single PDF file to [Henning.Engelke@staff.uni-marburg.de](mailto:Henning.Engelke@staff.uni-marburg.de) before January 29th 2018.

Reference:

JOB: Wiss. Mitarbeit, Marburg. In: ArtHist.net, Jan 9, 2018 (accessed Jan 12, 2026),  
[<https://arthist.net/archive/17026>](https://arthist.net/archive/17026).